
 

 
 

 
   

 
 

I forlængelse af oplæg på ØU’s budgetseminar 21. januar ved Rikke 

Clausen Hasenfuss (BUF) og Nanna Westerby Jensen (ØKF) følger her 

et notat, der besvarer en række relaterede spørgsmål, der er blevet 

stillet efterfølgende af ØU’s medlemmer. Notatet er til orientering af 

BUU’s og ØU’s medlemmer.   

 

Spørgsmål til reglerne i dag  

 

• Der blev efterspurgt status på muligheden for at overspringe 

venteliste ved nedlukning af dagtilbud. 

 

Børne- og Ungdomsforvaltningen har efter dialog med Børne- og 

Undervisningsministeriet, modtaget svar fra ministeriet, der afklarer 

reglerne på området.  

 

Ministeriet vurderer, at det vil være lovligt, hvis Københavns 

Kommune beslutter en generel fortrinsregel om at give børn fra 

institutioner under nedlukning generelt fortrin til ledige pladser – så 

længe ændringen af fortrinsreglerne sker med passende varsel. En 

ændring af fortrinsreglerne vil betyde, at børn fra institutioner 

under nedlukning vil springe over ventelisten og vil få tilbudt ledige 

pladser før børnene på ventelisten.  

 

Der kan ifølge ministeriet derimod ikke gives en bedre placering på 

ventelisten baseret på anciennitet, hvilket betyder, at det ikke er 

muligt fx at opskrive børnene fra institutioner under nedlukning 

med fx den anciennitet de havde, da de blev indskrevet i deres 

nuværende institution.  

 

Ministeriets svar åbner altså mulighed for, at BUU kan beslutte nye 

regler vedr. pladsanvisning, der giver et generelt fortrin til børn fra 

institutioner, som er under nedlukning.  

 

 

• Er det muligt at sælge overskydende kapacitet til en 

omegnskommune, så de kan tilbyde pladserne til egne borgere? 
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Ja, det er muligt. Der kan træffes aftale om salg af et konkret antal 

pladser i en konkret institution i Københavns Kommune, hvis en 

anden kommune ønsker at købe disse pladser. Disse pladser er i den 

aftalte periode ikke til rådighed for Københavns Kommunes borgere, 

og indgår i stedet i køberkommunens kapacitet. 

 

Ved køb og salg af pladser mellem to kommuner vil der blive indgået 

en konkret aftale mellem de to kommuner, hvor udgangspunktet vil 

være, at køberkommunen betaler for de konkrete pladser, uanset 

om de kan besættes i den aftalte periode, da Københavns Kommune 

ikke selv vil have adgang til pladserne. 

 

• Indgår andelen af private pasningsordninger i opgørelsen af vores 

kapacitetsbehov? 

 

Ja, private pasningsordninger indgår i behovsprognosen. Det 

antages, at antallet af børn i private tilbud forbliver det samme som 

året før. Derfor trækkes disse pladser fra i det område, hvor de 

private pasningsordninger ligger. For eksempel vil pladser i en privat 

daginstitution i Valby blive fratrukket i Valbys prognose. Når 

behovsprognosen for 2025 bliver udarbejdet fratrækkes derfor ca. 

3.500 pladser fra private pasningsordninger. Det udgør knap 10 % af 

den nuværende samlede kapacitet i kommunen. 

 

Ønsker om forbedret kommunikation/adgang til information 

 

• Hvad er mulighederne for at se ventelister og institutioner med 

ledig kapacitet for borgerne i dag? 

 

Borgere med børn, der skal opskrives til en plads, kan se antal 

pladser i institutionen, antal børn på venteliste på den enkelte 

institution, og hvor mange af de opskrevne, der er søskendebørn 

(søskendefortrin), når de opskriver deres barn. Når borgeren har 

skrevet sit barn på venteliste, kan man følge egen placering på 

ventelisten. 

 

Udover dette er eneste mulighed for, at borgere kan se ventelister 

eller institutioner med ledig kapacitet på tværs af kommunen, hvis 

de henvender sig til Pladsanvisningen. 

 

• Hvilke forbedringer kan/vil der ligge i en bedre digital 

understøttelse af pladssøgning ved fx anvendelsen af ”Book en 

plads”? 

 

Et bookingsystem har til hensigt at øge gennemsigtigheden for 

forældre i pladstildelingen, da de aktivt kan se, hvornår der er ledige 

pladser i deres ønskede dagtilbud. Systemet kan således vise ledige 

pladser på alle dagtilbud i kommunen for forældre med behov for 

pasning, da systemet vil præsentere forældre for pasningstilbud, 

der matcher deres behovsdato. 
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Børne- og Ungdomsforvaltningen er ved at markedsafdække 

systemleverandørernes modenhed ift. et muligt bookingsystem i en 

kommune af Københavns Kommunes størrelse. Bl.a. har KMD 

udviklet et system, som i dag bruges i enkelte andre kommuner. 

 

• Kan man forestille sig en digital tilgængelig liste over institutioner 

med hhv. lange/korte ventelister og ledige pladser (grøn, gul, rød 

markering)? 

 

Det vurderes, at det i dag er muligt at lave en liste med oplysninger om 

venteliste fx de senest tre måneder og offentliggøre denne på 

kommunens hjemmeside. Listen vil fx kunne opdateres på månedlig 

basis. En udfordring ved denne løsning vil dog være, at det er historisk 

information, der ikke nødvendigvis siger noget om fremtidige 

muligheder for at få plads i institutionen, da dette afhænger af, hvor 

mange børn, der forlader institutionen, og hvor mange børn, som 

ønsker en plads i institutionen. Dette varierer mellem institutionerne, 

men kan også variere en stor del i løbet af året. Hvis oplysninger i højere 

grad skal afspejle fremtidige pladser, vurderes det nødvendigt med 

egentlig systemunderstøttelse, fx i form for bookingsystem, jf. svaret 

overfor.    

 

Hvordan fungerer garantiplads i praksis 

• Hvis forældre fx ikke gør andet end at tilkendegive, at de har behov 

indenfor 2 måneder. Får de så en plads uden egentlig indflydelse 

på placering? 

 

Hvis Børne- og Ungdomsforvaltningen ikke hører yderligere fra 

borgeren, så vil anvisningen prioritere den korteste afstand til 

bopælen. Pladsanvisningen vil, hvor det er muligt, fordele 

anvisningen af garantipladser bredt ud i lokalområdet. Dette sker ud 

fra et ønske om ikke at samle børn anvist gennem garantiventelisten 

på få enheder, da det erfaringsmæssigt giver større udskiftning i 

børnegruppen. 

 

• Hvis forældre både tilkendegiver, at de har brug for en akutplads, 

men samtidig kontakter pladsanvisningen for afklaring af 

forskellige muligheder. Indgår man der i dialog med forældrene 

om særlige ønsker til placering evt. i nærheden af arbejdsplads 

mv.? 

 

Ja, borgeren kan oplyse pladsanvisningen om ønsker til f.eks. 

retning, bydel, institutionstype eller fremskyndet behov. Dette vil 

pladsanvisningen forsøge at imødekomme. Pladsanvisningen vil, 

uagtet om det lykkes at imødekomme særlige ønsker til 

garantipladsen, være forpligtiget til at afsende tilbud med opstart 

inden for garantiperiodens udløb. 

 

• Hvordan kommunikerer vi på vores hjemmeside om ovenstående? 
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Der svares ikke specifikt på de to ovenstående spørgsmål på 

kommunens hjemmeside. Hjemmesiden har i dag fokus på at formidle 

de gældende regler, men ikke på mulighederne for at kontakte 

pladsanvisning med henblik på at indgå i en dialog om særlige ønsker. 

Forvaltningen vil i nærmeste fremtid gennemgå informationen på 

kommunens hjemmeside og vurdere om information om særlige 

ønsker og anden relevant information skal tilføjes hjemmesiden. 

 

Informationen om garantilisten findes her: 

https://www.kk.dk/borger/pasning-og-skole/pasning-0-6-aar/skriv-

op-til-vuggestue-og-dagpleje/pasningsgaranti 

 

https://www.kk.dk/borger/pasning-og-skole/pasning-0-6-aar/skriv-op-til-vuggestue-og-dagpleje/pasningsgaranti
https://www.kk.dk/borger/pasning-og-skole/pasning-0-6-aar/skriv-op-til-vuggestue-og-dagpleje/pasningsgaranti

